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Jan POKORNÝ, moderátor
--------------------
Univerzita Karlova po osmi letech svolává na dnešek shromáždění Akademické obce. Ta by se na něm měla dohodnout
na postupu proti připravovaným zákonům o vysokých školách a finanční pomoci studentů. Nové normy, která, které
má už brzy předložit vládě ministr školství, vyvolaly velkou kritiku. Na názor studentů se teď budeme ptát předsedy
Studentské komory Rady vysokých škol Miroslava Jašurka, dobrý den.
Miroslav JAŠUREK, předseda Studentské komory Rady vysokých škol
--------------------
Dobrý den.
Jan POKORNÝ, moderátor
--------------------
S dovolením, začnu tím, že ministerstvo vlastně jakoby vyšlo vstříc studentům v tom, že po nich nechce platit školné
hned a chce ten systém připravit tak, aby se zároveň rozjel systém půjček, které by pak studenti museli splácet až poté,
co dosáhnou vyššího než průměrného platu. Co se tam na tomhle konkrétně nezdá?

Miroslav JAŠUREK, předseda Studentské komory Rady vysokých škol
--------------------
Nezdá se nám na tom zejména to, že to již není tak, že by se školné mělo splácet až po dosažení průměrného příjmu.
Jan POKORNÝ, moderátor
--------------------
Jak to tedy je?

Miroslav JAŠUREK, předseda Studentské komory Rady vysokých škol
--------------------
V tom zákoně nebo tedy v tom návrhu věcného záměru zákona v tuto chvíli stojí, že školné by se mělo začít splácet
po dosažení dvojnásobku minimální mzdy, což je tedy příjem, který je v současné době o třetinu nižší, než je průměrný
příjem.

Jan POKORNÝ, moderátor
--------------------
A za takové situace by podle vás bylo nereálné, aby to studenti nebo tedy alespoň část studentů splácela.
Miroslav JAŠUREK, předseda Studentské komory Rady vysokých škol
--------------------
Za takové situace by to museli splácet všichni i bez ohledu na to, zda tedy mají nadprůměrný příjem, zda v zásadě
profitují z toho vysokoškolského vzdělání, což byl ten, což byla ta původní logika návrhu, že tedy platit měli pouze ti, kteří
budou mít vyšší příjmy, kteří tedy budou mít jakýsi osobní benefit z toho svého dosaženého vzdělání. Tahle logika už
v tom návrhu chybí, je to připraveno tak, aby v zásadě platili všichni nebo v drtivé většině téměř všichni, kteří vystudují
vysokou školu. Ten systém půjček nedá se říci, že by vláda nějakým způsobem chtěla vyjít vstříc, ten systém půjček
je něco, co se ukazuje, že příliš dobře nefunguje. Vidíme to na zkušenostech ze zahraničí. A zejména například když
dochází k nějaké zásadní změně v ekonomice, jako je například současná hospodářská a finanční krize, tak se ukazuje,
že lidé ty půjčky stejně nejsou schopný splácet a je to pro ně veliká zátěž.

Jan POKORNÝ, moderátor
--------------------
Miroslava, dovolte, zastavme se u toho zahraničí. Vy říkáte, že tam jsou příklady, které ukazují, že tenhle systém
nefunguje, ale zase někde ano. Je podle vás možné inspirovat se třeba v nějaké zemi a přijmout už tam zaběhnutý
model?
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Miroslav JAŠUREK, předseda Studentské komory Rady vysokých škol
--------------------
Co se týče toho školného, které je tedy odložené, kde se, kde tedy se studenti v průběhu svého studia zadluží a pak
splácejí, já se nedomnívám, že to v některé zemi funguje. Naopak máme příklady například z Británie nebo ze Spojených
států, kde se ukazuje, že to školné se postupem času poměrně rychle skokově zvyšuje, v Británii to bylo v průběhu 10
let o 900 %. A lidé se skutečně zadlužují stále více. Čili v tomto ohledu já se nedomnívám, že by se dalo inspirovat
nějakým fungujícím modelem.

Jan POKORNÝ, moderátor
--------------------
Kdybych teď ten náš rozhovor rozšířil od toho konkrétního, od školného, které, které jsme teď částečně probírali. Tak vy
soudíte, že navrhované vysokoškolské reformy ohrožují svobodu a autonomii vysokých škol, protože chystaný zákon o
vysokých školách prý zcela zlikviduje samosprávní charakter Akademické obce. V čem?

Miroslav JAŠUREK, předseda Studentské komory Rady vysokých škol
--------------------
Jedná se zejména o to, že ten návrh, ten návrh posiluje pravomoci orgánu, který se dnes jmenuje Správní rada. Podle
toho nového návrhu Rada vysoké školy, což má být jakýsi orgán, jehož původním cílem je dohled veřejnosti nebo jakési
zapojení veřejnosti do toho, co se na té vysoké škole děje. Nicméně to, co je problém, je, že tento orgán má podle
návrhu činit některá velice významná rozhodnutí, která dnes činí Akademický senát univerzity jako její orgán, jako orgán
akademické samosprávy. Jedná se například o schvalování zásadních předpisů vysoké školy, jedná se o schvalování
rozpočtu, jedná se o předkládání návrhu kandidáta na rektora prezidentovi republiky.
Jan POKORNÝ, moderátor
--------------------
Tak děkuju zatím za rozhovor. V Ranním interview jsme mluvili s předsedou Studentské komory Rady vysokých škol
Miroslavem Jašurkem. Na slyšenou, děkuju.

Miroslav JAŠUREK, předseda Studentské komory Rady vysokých škol
--------------------
Děkuji, na slyšenou.


